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Kövér László úrnak,
az Országgyűlés elnökének

Módosító javaslat

Helyben

Tisztelt Elnök Úr !

Magyarország 2012. évi költségvetéséről szóló T/4365. számú törvényjavaslat költségvetési
előirányzataihoz - a Házszabály 94 . §-ában, 102. §-a (1) bekezdésében foglaltaknak megfelelően -

módosító javaslato t

terjesztek elő.

- A törvényjavaslat 2012. évi költségvetési előirányzatainak (központi költségvetés, elkülönített

állami pénzalapok, társadalombiztosítás pénzügyi alapjai) - a túloldali részletezés szerinti – létrehozásá t

javasolom:
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Javaslat a 2012. évi költségvetési el ő irányzatok módosítására

(Millió forintban, egy tizedessel)
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X . 20 5 A váci Hősök Emléktemploma felépítése 0,0 0,0 +60,0 +60,0 600 600

Megjegyzés: a formanyomtatványon tartalmilag-logikailag összetartozó, részelemeiben egymástól elválaszthatatlan előirányzat-módosítás tüntethetőfel (a kiadás növelésével vagy csökkentésével összefüggésben az el őirányzatho z
kapcsolódó bevétel vagy a támogatás összegét is módosítani szükséges). A kiadásokat, bevételeket és támogatásokat részletezőmelléklet módosítására irányuló javaslat összefüggésben állhat a törvényjavaslat más mellékleteivel A
részelőirányzatokat, normatívákat tartalmazó mellékletek összefüggésben állhatnak a kiadásokat, bevételeket (támogatásokat) részletezőmellékletekkel, továbbá a normaszövegben szereplő rendelkezésekkel.
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Indokolá s

Jobbikos javaslatra tavaly a szentgotthárdi barokk templom felújítására 100 millió forintot megszavazott
az Országgyűlés (bár a megszorítások miatt csak 82 milliót fizettek ki), ezért bátorkodunk egy újabb ,
hasonló javaslattal előállni .

Csuka Tamás nyugalmazott református tábori püspök vezetésével Vácott már évekkel ezel ő tt megkezdték
a Hősök Emléktemploma építését . Az első Orbán-kormány idején, 2002 tavaszán a templomépítés céljára
megszavaztak a templom építésére ötven millió forintot, de a kormányváltás után az MSZP-kormán y
szépen eltüntette ezt az összeget .

Csuka Tamás püspök váci református gyülekezeti házát 1998-ban alakították ki egyházi célokra, miután a
közösség megvásárolta a Fotótörténeti Múzeum épületét és telkét . Kezdetben csak úgynevezett prédikáló
állomásként működött a közösség Ősz utcai imaháza, majd egy esztendő múlva elnyerte az önállóságot ,
és azóta Vác-alsóvárosi Református Missziói Egyházközség néven önálló jogi személynek számít. Vácott
két önálló református gyülekezet van, s közülük a fentebb említett alsóvárosinak Csuka Tamás a lelkésze .

A Hering Józsefnek adott interjújában a templomépítés ötletéről a következőképp nyilatkozott : „A Hősök
Emléktemplomának gondolata akkor ötlött fel bennem, amikor megválasztottak tábori püspöknek .
Minden tisztességes hadseregnek és tábori lelkészi szolgálatnak van hely őrségi temploma. A Magyar
Honvédségen belül ezért úgy gondoltuk, hogy nekünk is legyen egy közös, minden felekezetet szolgál ó
helyőrségi templomunk . Az alapkőletételre is sor került az egykori budai katonai hely őrségi templom, a
várnegyedbeli Mária Magdolna-templom megmaradt tornyának közelében, ám pénzhiányra val ó
hivatkozás miatt nem épülhetett föl . Arra gondoltam, hogy a mi váci református gyülekezetünknek úgyi s
szüksége van templomra, ahol a Bocskaiaktól kezdve a Rákócziakon keresztül minden nagy magya r
katonai hős emlékére elhelyezhetjük a méltó táblát.”

Az építkezést végül úgy sikerült elkezdeniük, hogy a Váci Önkormányzatnak szüksége lett a déli trafóház
előtt templomépítés céljára korábban megvásárolt telkükre, ahol orvosi rendel őkből és gyógyszertárból
álló egészségházat kívánnak építeni . Csuka Tamásék megegyeztek az önkormányzattal, és eladták az
építési telkük egy részét az önkormányzatnak, amely a terület folytatásából ingyen kiegészítette ,
megtoldotta a templomépítéshez szükséges telket. Az egészségházat építő kft. hatvan millió forintot
fizetett ki Csuka Tamáséknak a telekrészért, amely összeget az önkormányzat még harminc milli ó
forinttal kiegészített .

A templom a tervek szerint multifunkcionális lenne, mert a többi között a karzati szinten két helyiség a
gyermekek megőrzésére, míg a templom mögötti részben urnakert lesz . A főhajóban tartják az
istentiszteleteket és más összejöveteleket. A pihenésre vágyókat a templomkertben várja majd a közkert ,
amelynek bejárata a Csányi körútnál jóval csöndesebb Görgey utcára nyílik . A fákkal, cserjékkel
beültetett közkertbe akkor is be lehet majd menni, amikor a templom épülete zárva lesz .

Zarándokhellyé is tenné Csuka Tamás a templomot . Okát így mondta el : „Zarándokhely ezért lehetne ,
mert egy ökumenikus feladatokat is ellátó templomban a református Bocskai és a katolikus Rákócz i
emléktáblája, s reményeink szerint később a szobraik is, egyaránt megtalálható lesz. Amikor
megfogalmaztam ezt az elképzelést, a H ősök Emléktemplomának megvalósításához megnyertem tizenhé t
tekintélyes szervezet erkölcsi támogatását . Helyeselte a többi között a Politikai Elítéltek Közössége, a
különböző lovag- és vitézi rendek, valamint a Magyar Politikai Foglyok Bajtársi Szövetsége .”



Csuka Tamás elmondása szerint a kisgazda Szabó János vezette Honvédelmi Minisztérium, személ y
szerint Perenyei Tamás közigazgatási államtitkár támogatta a váci H ősök Emléktemplomának építésére
vonatkozó elképzelésüket, már csak azért is, mert közölték vele, hogy a templomban katonai
ünnepségeket is lehet majd tartani . Csakhogy az elképzelés felvetése után az SZDSZ-MSZP társulat
került kormányra.

A templom építési állapotának a helyzete a következő: Közel vannak már a tet őszerkezet építésének a
befejezéséhez, ami után következnének a nyílászárók . Már a jelenlegi munkálatokat is hitelbe végzi a
kivitelező . Fördős Attila, Vác polgármestere megígérte Csuka Tamásnak, hogy ha sikerül jobb áro n
értékesíteni az egykori Sallai Imre laktanyát, a vételárból ők is kapnak a templomépítésre . Mivel a vác i
önkormányzatnak jelenleg közel kétmilliárdos tartozása van, a laktanya eladása nélkül nem megy . Csuka
Tamás elmondása szerint a Honvédelmi Minisztérium is elutasító választ adott .

Eddig 120 millió forintba került az építkezés, 60 milliós tartozás van, ha azt rendeznék, akkor a má r
szerkezetkész templom befejezését a hívek adományaiból megoldanák.

Budapest, 2011 . október

Novák Előd
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